

နိုင်ငံတော်သမ္မတက သဘောထားမှတ်ချက်ဖြင့် ပြန်လည်ပေးပို့လာသော ဇီဝမျိုးစုံမျိုးကွဲနှင့် သဘာဝထိန်းသိမ်းရေးနယ်မြေများ ကာကွယ်စောင့်ရှောက်ခြင်းဆိုင်ရာ ဥပဒေကြမ်းနှင့်စပ်လျဉ်း၍ ပြင်ဆင်ချက်ဇယား

စဉ်	ပြည်ထောင်စုလွှတ်တော်၏ အတည်ပြုချက်	နိုင်ငံတော်သမ္မတ၏ သဘောထားမှတ်ချက်	ဥပဒေကြမ်းပူးပေါင်းကော်မတီ၏ သဘောထားမှတ်ချက်/ လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များ၏ ပြင်ဆင်ချက်
၁	<p>၂။(ဃ) နောက်ဆက်တွဲစာရင်းဝင်မျိုးစိတ်များ ဆိုသည်မှာ ကွန်ဗင်းရှင်းမှ ထုတ်ပြန်သတ်မှတ်သော နောက်ဆက်တွဲစာရင်းသုံးခုတွင်ပါရှိသည့် မျိုးစိတ်များကိုဆိုသည်။</p> <p>(သ) ပင်လယ်ပြင်မှစတင်ထုတ်ယူခြင်း ဆိုသည်မှာ မည်သည့်နိုင်ငံ၏ အချုပ်အခြာအာဏာသက်ရောက်မှု မရှိသည့် ပင်လယ်ပြင်မှထုတ်ယူသော မျိုးစိတ် တစ်မျိုးမျိုး၏ မျိုးစိတ်နမူနာကို မြန်မာနိုင်ငံ အတွင်းသို့ သယ်ဆောင်ခြင်းကိုဆိုသည်။ ယင်း စကားရပ်တွင် ပင်လယ်ပြင်အထက်ရှိလေထု၊ ပင်လယ်ကြမ်းပြင်နှင့် ပင်လယ်ကြမ်းပြင်အောက်ရှိ မြေလွှာလည်းအကျုံးဝင်သည်။</p> <p>(ဃ) နိုင်ငံတကာကုန်သွယ်မှု ဆိုသည်မှာ နောက်ဆက်တွဲ စာရင်းဝင် မျိုးစိတ်များကို အကောက်ခွန်ဥပဒေ ပြဋ္ဌာန်းချက်၊ စည်းမျဉ်းစည်းကမ်းများနှင့်အညီ တင်ပို့ခြင်း၊ တစ်ဆင့်ခံတင်ပို့ခြင်း သို့မဟုတ် တင်သွင်းခြင်းနှင့် ပင်လယ်ပြင်မှ စတင်ထုတ်ယူခြင်း တို့ကို ဆိုသည်။</p> <p>(ရ) မျိုးစိတ်နမူနာ ဆိုသည်မှာ-</p> <p>(၁) အရှင်ဖြစ်စေ၊ အသေဖြစ်စေ တိရစ္ဆာန် သို့မဟုတ် အပင်များ၊</p> <p>(၂) ကွန်ဗင်းရှင်းပြဋ္ဌာန်းချက်အရ ကင်းလွတ်မှု ရရှိထားသည့် အစိတ်အပိုင်းများ သို့မဟုတ် ဆင့်ပွားပစ္စည်းများမှတစ်ပါး နောက်ဆက်တွဲ</p>	<p>ဥပဒေကြမ်း၏ အပိုဒ် ၂၊ အပိုဒ်ခွဲ (ဃ)တွင် ‘နောက်ဆက်တွဲ စာရင်းဝင်မျိုးစိတ်များ’၊ အပိုဒ်ခွဲ(သ)တွင် ‘ပင်လယ်ပြင်မှ စတင်ထုတ်ယူခြင်း’ နှင့် အပိုဒ်ခွဲ(ဃ)တွင် ‘နိုင်ငံတကာ ကုန်သွယ်မှု’ ဆိုသည့် စကားရပ်များကို အဓိပ္ပာယ်ဖွင့်ဆို ထားသော်လည်း ယင်းစကားရပ်များကို ဥပဒေကြမ်းတွင် ဖော်ပြသုံးနှုန်းထားခြင်းမရှိကြောင်း တွေ့ရှိရပါသည်။ ‘နောက်ဆက်တွဲစာရင်းဝင်မျိုးစိတ်များ’ ဆိုသည့်စကားရပ်ကို အပိုဒ်ခွဲ(ရ)ပါ ‘မျိုးစိတ်နမူနာ’ ဆိုသည့်စကားရပ်၏ အဓိပ္ပာယ်ဖွင့်ဆိုချက်တွင်လည်းကောင်း၊ ‘နိုင်ငံတကာ ကုန်သွယ်မှု’ ဆိုသည့်စကားရပ်ကို အပိုဒ်ခွဲ (ဇ) ပါ ‘နိုင်ငံတကာကုန်သွယ်မှုတွင် ကာကွယ်ထိန်းချုပ်သည့် တိရစ္ဆာန်နှင့်အပင်များ’ ဆိုသည့် စကားရပ်၏ အဓိပ္ပာယ် ဖွင့်ဆိုချက်တွင်လည်းကောင်း သုံးနှုန်းထားသည်ကို တွေ့ရှိရပါသည်။ သို့ဖြစ်၍ ‘နောက်ဆက်တွဲစာရင်းဝင် မျိုးစိတ်များ’ ဆိုသည့်စကားရပ်ကို အဓိပ္ပာယ်ဖွင့်ဆိုခြင်း မပြုဘဲ ‘မျိုးစိတ်နမူနာ’ ၏ အဓိပ္ပာယ်ဖွင့်ဆိုချက် အောက်တွင် ရှင်းလင်းချက်အဖြစ်လည်းကောင်း၊ ‘နိုင်ငံတကာ ကုန်သွယ်မှု’ ဆိုသည့်စကားရပ်ကို အဓိပ္ပာယ်ဖွင့်ဆိုခြင်း မပြုဘဲ ‘နိုင်ငံတကာ ကုန်သွယ်မှုတွင် ကာကွယ် ထိန်းချုပ်သည့် တိရစ္ဆာန်နှင့်အပင်များ’ ၏ အဓိပ္ပာယ် ဖွင့်ဆိုချက်အောက်တွင် ရှင်းလင်းချက်အဖြစ်လည်းကောင်း အောက်ပါအတိုင်း ဖော်ပြသင့်ပါသည်-</p> <p>‘(ဃ) မျိုးစိတ်နမူနာ ဆိုသည်မှာ -</p> <p>(၁) XX XX XX</p>	<p>ဥပဒေကြမ်းပူးပေါင်းကော်မတီ နိုင်ငံတော်သမ္မတ၏ သဘောထားမှတ်ချက်နှင့်အညီ အောက်ပါအတိုင်း ပြင်ဆင်ပြဋ္ဌာန်းသင့်ပါသည်-</p> <p>‘၂။(ဃ) မျိုးစိတ်နမူနာ ဆိုသည်မှာ -</p> <p>(၁) XX XX XX</p> <p>(၂) XX XX XX</p> <p>(၃) XX XX XX ကိုဆိုသည်။</p> <p>ရှင်းလင်းချက်။ နောက်ဆက်တွဲ စာရင်းဝင် မျိုးစိတ်များ ဆိုသည်မှာ XX XX XX ကိုဆိုသည်။</p> <p>(ရ) နိုင်ငံတကာကုန်သွယ်မှုတွင် ကာကွယ်ထိန်းချုပ်သည့် တိရစ္ဆာန်နှင့်အပင်များဆိုသည်မှာ XX XX XX XX ပါဝင်သည်။</p> <p>ရှင်းလင်းချက်(၁)။ နိုင်ငံတကာကုန်သွယ်မှု ဆိုသည်မှာ နောက်ဆက်တွဲ စာရင်းဝင် မျိုးစိတ်များကို အကောက် ခွန် ဥပဒေ ပြဋ္ဌာန်းချက်၊ စည်းမျဉ်း၊ စည်းကမ်းများနှင့်အညီ တင်ပို့ခြင်း၊ တစ်ဆင့်ခံ တင်ပို့ခြင်း သို့မဟုတ် တင်သွင်းခြင်းနှင့်ပင်လယ်ပြင် မှ စတင်ထုတ်ယူခြင်းတို့ကို ဆိုသည်။</p>

စဉ်	ပြည်ထောင်စုလွှတ်တော်၏ အတည်ပြုချက်	နိုင်ငံတော်သမ္မတ၏ သဘောထားမှတ်ချက်	ဥပဒေကြမ်းပူးပေါင်းကော်မတီ၏သဘောထားမှတ်ချက်/ လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များ၏ပြင်ဆင်ချက်
	<p>စာရင်းဝင် မျိုးစိတ်များတွင်ပါရှိသည့် မျိုးစိတ်များအပင်များ သို့မဟုတ်တိရစ္ဆာန်မျိုးစိတ်များ၏ အစိတ်အပိုင်းများ၊</p> <p>(၃) နောက်ဆက်တွဲ စာရင်းဝင်မျိုးစိတ်များတွင် ပါရှိသည့် မျိုးစိတ်များ၊ ကွန်ဗင်းရှင်း ပြဋ္ဌာန်းချက်အရ ဆင့်ပွားပစ္စည်းများ ဖြစ်နိုင်သည့် မည်သည့်အခြေအနေမျိုးမှ ဖြစ်စေ၊ တွဲဖက်ပါရှိလာသည့် စာရွက်စာတမ်း၊ အမှတ်တံဆိပ်၊ အမှတ်အသား သို့မဟုတ် ထုတ်ပိုးမှုမှဖြစ်စေ အစိတ်အပိုင်းများ သို့မဟုတ် ဆင့်ပွားပစ္စည်းများကို ဆိုသည်။</p> <p>(၄) နိုင်ငံတကာကုန်သွယ်မှုတွင် ကာကွယ်ထိန်းချုပ်သည့် တိရစ္ဆာန်နှင့်အပင်များ ဆိုသည်မှာ ကွန်ဗင်းရှင်းမှ ထုတ်ပြန်သတ်မှတ်သော တိရစ္ဆာန်နှင့်အပင်များကို ဆိုသည်။ ယင်းစကားရပ်တွင် ကွန်ဗင်းရှင်းမှ ထုတ်ပြန်သတ်မှတ်ခြင်းခံရသည့် တိရစ္ဆာန်နှင့် အပင်များ၏ အစိတ်အပိုင်း၊ သွေးရည်နှင့် ယင်းတို့ ပါရှိသည့် ဆင့်ပွားထုတ်လုပ်ထားသော ပစ္စည်းများ လည်းပါဝင်သည်။</p>	<p>(၂)XX XX XX (၃)XX XX XX ကိုဆိုသည်။ ရှင်းလင်းချက်။ နောက်ဆက်တွဲ စာရင်းဝင် မျိုးစိတ်များ ဆိုသည်မှာ XX XX XX ကိုဆိုသည်။’</p> <p>‘(၄) နိုင်ငံတကာကုန်သွယ်မှုတွင် ကာကွယ်ထိန်းချုပ်သည့် တိရစ္ဆာန်နှင့်အပင်များ ဆိုသည်မှာ XX XX XX XX ပါဝင်သည်။ ရှင်းလင်းချက်။ နိုင်ငံတကာကုန်သွယ်မှု ဆိုသည်မှာ နောက်ဆက်တွဲ စာရင်းဝင် မျိုးစိတ်များကို အကောက်ခွန် ဥပဒေပြဋ္ဌာန်းချက်၊ စည်းမျဉ်း၊ စည်းကမ်းများနှင့်အညီ တင်ပို့ခြင်း၊ တစ်ဆင့်ခံတင်ပို့ခြင်း သို့မဟုတ် တင်သွင်းခြင်းနှင့် ပင်လယ်ပြင်မှ စတင်ထုတ်ယူခြင်းတို့ကိုဆိုသည်။’</p> <p>ဥပဒေကြမ်း၏ အပိုဒ် ၂၊ အပိုဒ်ခွဲ (သ)ပါ ‘ပင်လယ်ပြင်မှ စတင်ထုတ်ယူခြင်း’ ဆိုသည့် စကားရပ်ကို ဥပဒေကြမ်းတွင် သုံးနှုန်းဖော်ပြထားခြင်းကို မတွေ့ရှိရသဖြင့် အဓိပ္ပာယ် ဖွင့်ဆိုရန် လို-မလို သုံးသပ်သင့်ပါသည်။</p>	<p>ရှင်းလင်းချက်(၂)။ ပင်လယ်ပြင်မှ စတင် ထုတ်ယူခြင်း ဆိုသည်မှာ မည်သည့်နိုင်ငံ၏ အချုပ်အခြာ အာဏာ သက်ရောက်မှု မရှိသည့် ပင်လယ်ပြင်မှ ထုတ်ယူသော မျိုးစိတ် တစ်မျိုးမျိုး၏ မျိုးစိတ် နမူနာကို မြန်မာနိုင်ငံ အတွင်းသို့ သယ်ဆောင် ခြင်းကိုဆိုသည်။ ယင်း စကားရပ်တွင် ပင်လယ် ပြင်အထက်ရှိ လေထု၊ ပင်လယ်ကြမ်းပြင်နှင့်ပင်လယ် ကြမ်းပြင်အောက်ရှိမြေလွှာ လည်းအကျုံးဝင်သည်။’</p>
၂	<p>၂။(လ) တင်ပို့ခြင်း ဆိုသည်မှာ မြန်မာနိုင်ငံ၏ တရား စီရင်ပိုင်ခွင့်နယ်နိမိတ်အတွင်းရှိ မည်သည့်နေရာမှ မဆို နောက်ဆက်တွဲစာရင်းဝင် မျိုးစိတ်များ၏ မည်သည့် မျိုးစိတ်နမူနာကိုမဆို ပြင်ပသို့ယူဆောင် သွားခြင်းကိုဆိုသည်။</p> <p>(ဝ) တင်သွင်းခြင်း ဆိုသည်မှာ မြန်မာနိုင်ငံ၏ တရား</p>	<p>ဥပဒေကြမ်း၏ အပိုဒ် ၂၊ အပိုဒ်ခွဲ(လ)တွင် ‘တင်ပို့ခြင်း ဆိုသည်မှာ မြန်မာနိုင်ငံ၏ တရားစီရင်ပိုင်ခွင့် နယ်နိမိတ် အတွင်းရှိ မည်သည့် နေရာမှမဆို နောက်ဆက်တွဲ စာရင်းဝင် မျိုးစိတ်များ၏ မည်သည့် မျိုးစိတ်နမူနာကို မဆို ပြည်ပသို့ယူဆောင်သွားခြင်းကို ဆိုသည်’ ဟု လည်းကောင်း၊ အပိုဒ် ၂၊ အပိုဒ်ခွဲ (ဝ)တွင် ‘တင်သွင်းခြင်း</p>	<p>ဥပဒေကြမ်းပူးပေါင်းကော်မတီ နိုင်ငံတော်သမ္မတ၏ သဘောထားမှတ်ချက်နှင့်အညီ ဥပဒေကြမ်း၏ အပိုဒ် ၂၊ အပိုဒ်ခွဲ (လ) နှင့် အပိုဒ်ခွဲ (ဝ) တို့ကို ပယ်ဖျက်သင့်ပါသည်။</p>

စဉ်	ပြည်ထောင်စုလွှတ်တော်၏ အတည်ပြုချက်	နိုင်ငံတော်သမ္မတ၏ သဘောထားမှတ်ချက်	ဥပဒေကြမ်းပူးပေါင်းကော်မတီ၏သဘောထားမှတ်ချက်/ လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များ၏ပြင်ဆင်ချက်
	<p>စီရင်ပိုင်ခွင့်နယ်နိမိတ်အတွင်းရှိ မည်သည့်နေရာ သို့မဆို နောက်ဆက်တွဲစာရင်းဝင် မျိုးစိတ်များ၏ မည်သည့်မျိုးစိတ်နမူနာကိုမဆို ရောက်ရှိခြင်းနှင့် ရောက်ရှိရန်ဆောင်ရွက်ခြင်းတို့ကိုဆိုသည်။ ယင်း စကားရပ်သည် မျိုးစိတ်နမူနာများဖြတ်သန်းခြင်း သို့မဟုတ် ဖြတ်သန်းတင်ပို့ခြင်းနှင့် သက်ဆိုင်ခြင်း မရှိစေရ။</p> <p>၄၁။(ဂ) နိုင်ငံတကာကုန်သွယ်မှုတွင် ကာကွယ်ထိန်းချုပ်သည့် တိရစ္ဆာန်နှင့်အပင်များကို ပုဒ်မ ၂၃၊ ပုဒ်မခွဲ (က) နှင့် (ခ) တို့အရ ထုတ်ပေးထားသော ထောက်ခံချက် မရရှိဘဲ ပြည်တွင်းသို့ တင်သွင်းခြင်း၊ ပြည်ပသို့ တင်ပို့ခြင်း၊ ပြည်ပသို့ တစ်ဆင့်ခံတင်ပို့ခြင်း။</p>	<p>ဆိုသည်မှာ မြန်မာနိုင်ငံ၏ တရားစီရင်ပိုင်ခွင့် နယ်နိမိတ် အတွင်းရှိ မည်သည့်နေရာတို့မဆို နောက်ဆက်တွဲ စာရင်း ဝင်မျိုးစိတ်များ၏ မည်သည့် မျိုးစိတ်နမူနာကိုမဆို ရောက်ရှိခြင်းနှင့်ရောက်ရှိရန် ဆောင်ရွက်ခြင်းတို့ကို ဆိုသည်။ ယင်းစကားရပ်သည် မျိုးစိတ်နမူနာများ ဖြတ်သန်းခြင်း သို့မဟုတ် ဖြတ်သန်းတင်ပို့ခြင်းမရှိစေရ ' ဟုလည်းကောင်း အဓိပ္ပာယ်ဖွင့်ဆိုထားပါသည်။ 'တင်ပို့ခြင်း' နှင့် 'တင်သွင်းခြင်း' ဆိုသည့် စကားရပ်ကို အပိုဒ် ၄၁၊ အပိုဒ်ခွဲ (ဂ) တွင် ဖော်ပြသုံးစွဲရာ၌ 'နိုင်ငံ တကာကုန်သွယ်မှုတွင် ကာကွယ် ထိန်းချုပ်သည့် တိရစ္ဆာန်နှင့်အပင်များကို ပုဒ်မ ၂၃၊ ပုဒ်မခွဲ (က) နှင့် ပုဒ်မခွဲ (ခ) တို့အရ ထုတ်ပေးထားသော ထောက်ခံချက် မရရှိဘဲ ပြည်တွင်းသို့ တင်သွင်းခြင်း၊ ပြည်ပသို့ တင်ပို့ခြင်း၊ ပြည်ပသို့ တစ်ဆင့်ခံတင်ပို့ခြင်း' ဟု ဖော်ပြထားရာ အပိုဒ် ၂၊ အပိုဒ်ခွဲ (လ)ပါ 'တင်ပို့ခြင်း' နှင့် အပိုဒ် ၂၊ အပိုဒ်ခွဲ (ဝ)ပါ 'တင်သွင်းခြင်း' တို့၏ အဓိပ္ပာယ်ဖွင့်ဆိုချက်တို့သည် ဥပဒေကြောင်းအရ ရှုပ်ထွေး နိုင်သောကြောင့် ယင်းတို့ကို အဓိပ္ပာယ်ဖွင့်ဆိုရန် သင့်-မသင့် သုံးသပ်သင့်ပါသည်။ ဥပဒေကြောင်းအရ ရှင်းလင်း စေရန်ဖြစ်ပါသည်။</p>	
၃	<p>၂၆။ ဝန်ကြီးဌာနသည် အစိုးရအဖွဲ့၏ သဘောတူညီချက်ဖြင့် - (ခ) ပုဂ္ဂလိကပိုင် တိရစ္ဆာန်ဥယျာဉ် သို့မဟုတ် ရုက္ခဗေဒဥယျာဉ်ကို တည်ထောင်လုပ်ကိုင် လိုကြောင်း သတ်မှတ်သည့် နည်းလမ်းများ နှင့်အညီ လျှောက်ထားခြင်းကို စည်းကမ်းချက်များ သတ်မှတ်၍ ခွင့်ပြုနိုင်သည်။</p>	<p>ဥပဒေကြမ်း၏ အပိုဒ် ၂၆၊ အပိုဒ်ခွဲ (ခ)တွင် 'ဝန်ကြီး ဌာနသည် အစိုးရအဖွဲ့၏ သဘောတူညီချက်ဖြင့် ပုဂ္ဂလိကပိုင် တိရစ္ဆာန်ဥယျာဉ် သို့မဟုတ် ရုက္ခဗေဒ ဥယျာဉ်ကို တည်ထောင်လုပ်ကိုင်လိုကြောင်း သတ်မှတ်သည့် နည်းလမ်းများနှင့်အညီ လျှောက်ထားခြင်းကို စည်းကမ်း ချက်များသတ်မှတ်၍ခွင့်ပြုနိုင်သည်။' ဟု ဖော်ပြထားသည်ကို</p>	<p>ဥပဒေကြမ်းပူးပေါင်းကော်မတီ နိုင်ငံတော်သမ္မတ၏ သဘောထားမှတ်ချက်နှင့်အညီ ဥပဒေကြမ်း၏ အပိုဒ် ၂၉ ကို အောက်ပါအတိုင်း ပြင်ဆင် ပြဋ္ဌာန်းသင့်ပါသည်- '၂၉။ ညွှန်ကြားရေးမှူးချုပ်သည် ဝန်ကြီးဌာန၏ သဘောတူညီချက်ဖြင့်-</p>

စဉ်	ပြည်ထောင်စုလွှတ်တော်၏ အတည်ပြုချက်	နိုင်ငံတော်သမ္မတ၏ သဘောထားမှတ်ချက်	ဥပဒေကြမ်းပူးပေါင်းကော်မတီ၏သဘောထားမှတ်ချက်/ လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များ၏ပြင်ဆင်ချက်
	<p>၂၉။ ညွှန်ကြားရေးမှူးချုပ်သည် ဝန်ကြီးဌာန၏ သဘောတူညီချက်ဖြင့်-</p> <p>(က) တိရစ္ဆာန်ဥယျာဉ် သို့မဟုတ် ရုက္ခဗေဒဥယျာဉ် လုပ်ငန်းလိုင်စင် လျှောက်ထားခြင်းနှင့် စပ်လျဉ်း၍ သတ်မှတ်ထားသည့် လိုအပ်ချက်များ နှင့်ညီညွတ်မှု ရှိ မရှိ စိစစ်ပြီး လိုင်စင် ထုတ်ပေးခြင်း သို့မဟုတ် လိုင်စင်ထုတ်ပေးရန် ငြင်းပယ်ခြင်း ပြုနိုင်သည်။</p> <p>(ခ) တိရစ္ဆာန်ဥယျာဉ် သို့မဟုတ် ရုက္ခဗေဒ ဥယျာဉ်လုပ်ငန်းလိုင်စင် စည်းကမ်းချက်များကို သတ်မှတ်ပေးရမည်။</p> <p>(ဂ) လုပ်ငန်းလိုင်စင်ရရှိသူက လိုက်နာရမည့် စည်းကမ်းချက်များကို ဖောက်ဖျက်လျှင် လုပ်ငန်းလိုင်စင်ကို ကာလအကန့်အသတ်ဖြင့် ရုပ်သိမ်းခြင်း သို့မဟုတ် လိုင်စင်ပယ်ဖျက်ခြင်း ပြုနိုင်သည်။</p> <p>၃၀။(ဂ) လုပ်ငန်းလိုင်စင် သက်တမ်းမကုန်ဆုံးမီ ကွယ်လွန်လျှင် ယင်း၏ တရားဝင်ဆက်ခံသူက သတ်မှတ်သည့် နည်းလမ်းများနှင့်အညီ ညွှန်ကြားရေးမှူးချုပ် ထံသို့ လျှောက်ထားရမည်။</p>	<p>တွေ့ရှိရပါသည်။ ထို့အပြင် အပိုဒ် ၂၉၊ အပိုဒ်ခွဲ (က) တွင် ‘ညွှန်ကြားရေးမှူးချုပ်သည် ဝန်ကြီးဌာန၏ သဘောတူညီချက်ဖြင့် တိရစ္ဆာန် ဥယျာဉ် သို့မဟုတ် ရုက္ခဗေဒ ဥယျာဉ်လုပ်ငန်း လိုင်စင်လျှောက်ထားခြင်းနှင့်စပ်လျဉ်း၍ သတ်မှတ်ထားသည့် လိုအပ်ချက်များနှင့် ညီညွတ်မှု ရှိမရှိ စိစစ်ပြီး လိုင်စင်ထုတ်ပေးခြင်း သို့မဟုတ် လိုင်စင် ထုတ်ပေးရန် ငြင်းပယ်ခြင်းပြုနိုင်သည်။’ ဟု ဖော်ပြ ထားသဖြင့် တိရစ္ဆာန်ဥယျာဉ် သို့မဟုတ် ရုက္ခဗေဒ ဥယျာဉ်လုပ်ငန်း တည်ထောင်လုပ်ကိုင်ခွင့်ကို အစိုးရ အဖွဲ့၏ သဘောတူညီချက်ဖြင့် ဝန်ကြီးဌာနက ခွင့်ပြု ပြီးနောက် ညွှန်ကြားရေးမှူးချုပ်က ဝန်ကြီးဌာန၏ သဘောတူညီချက်ဖြင့် လိုင်စင်ထုတ်ပေးရန် ငြင်းပယ်ခြင်း ပြုနိုင်မည့်သဘောဖြစ်နေသဖြင့် ယင်းဖော်ပြချက် နှစ်ရပ်ကို ပြန်လည်စိစစ်သင့်ပါသည်။ ဥပဒေကြောင်းအရ ရှင်းလင်းစေရန် ဖြစ်ပါသည်။</p> <p>ဥပဒေကြမ်း၏ အပိုဒ် ၂၉၊ အပိုဒ်ခွဲ (ခ)ပါ ‘တိရစ္ဆာန် ဥယျာဉ် သို့မဟုတ် ရုက္ခဗေဒဥယျာဉ် လုပ်ငန်းလိုင်စင် စည်းကမ်းချက်များကို သတ်မှတ်ပေးရမည်။’ ဟု ဖော်ပြချက်အစား ‘တိရစ္ဆာန် ဥယျာဉ် သို့မဟုတ် ရုက္ခဗေဒဥယျာဉ်လုပ်ငန်း လိုင်စင်သက်တမ်းနှင့် စည်းကမ်းချက်များကို သတ်မှတ်ပေးရမည်။’ ဟု ဖော်ပြ သင့်ပါသည်။ အပိုဒ် ၃၀၊ အပိုဒ်ခွဲ (ဂ) တွင် လိုင်စင် ရရှိသူသည် လိုင်စင်သက်တမ်းမကုန်မီ ကွယ်လွန်လျှင် ယင်း၏ တရားဝင်ဆက်ခံသူက သတ်မှတ်သည့် နည်းလမ်းနှင့်အညီ ညွှန်ကြားရေးမှူးချုပ်ထံသို့</p>	<p>(က) တိရစ္ဆာန်ဥယျာဉ် သို့မဟုတ် ရုက္ခဗေဒဥယျာဉ် လုပ်ငန်းလိုင်စင် လျှောက်ထားခြင်းနှင့် စပ်လျဉ်း၍ သတ်မှတ်ထားသည့် လိုအပ်ချက်များ နှင့်ညီညွတ်မှု ရှိ မရှိ စိစစ်ပြီး လိုင်စင် သက်တမ်းနှင့် စည်းကမ်းချက်များသတ်မှတ်၍ လိုင်စင်ထုတ်ပေးရမည်။</p> <p>(ခ) လုပ်ငန်းလိုင်စင်ရရှိသူက လိုက်နာရမည့် စည်းကမ်းချက်များကို ဖောက်ဖျက်လျှင် လုပ်ငန်းလိုင်စင်ကို ကာလအကန့်အသတ်ဖြင့် ရုပ်သိမ်းခြင်း သို့မဟုတ် လိုင်စင်ပယ်ဖျက်ခြင်း ပြုနိုင်သည်။’</p>

စဉ်	ပြည်ထောင်စုလွှတ်တော်၏ အတည်ပြုချက်	နိုင်ငံတော်သမ္မတ၏ သဘောထားမှတ်ချက်	ဥပဒေကြမ်းပူးပေါင်းကော်မတီ၏သဘောထားမှတ်ချက်/ လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များ၏ပြင်ဆင်ချက်
		<p>လျှောက်ထားရန် ဖော်ပြထားသောကြောင့် ဖြစ်ပါသည်။ ဥပဒေကြောင်းအရ ရှင်းလင်းစေရန် ဖြစ်ပါသည်။</p>	
၄	<p>၂၄။ ညွှန်ကြားရေးမှူးချုပ်သည် သဘာဝထိန်းသိမ်းရေး နယ်မြေအတွင်းရှိ တောရိုင်းတိရစ္ဆာန်များ၊ လုံးဝကာကွယ်ထားသည့် တောရိုင်းတိရစ္ဆာန်များနှင့် သာမန်ကာကွယ်ထားသည့် တောရိုင်းတိရစ္ဆာန်များမှအပ အခြားတောရိုင်းတိရစ္ဆာန်များအား အမဲလိုက်သူကို စည်းကမ်းချက်များ သတ်မှတ်၍ အမဲလိုက်ခွင့် လိုင်စင်ထုတ်ပေး နိုင်သည်။</p> <p>၄၀။(က)သာမန်ကာကွယ်ထားသည့်တောရိုင်း တိရစ္ဆာန်ကို ခွင့်ပြုချက်မရှိဘဲ အမဲလိုက်ခြင်း၊ ယင်းတောရိုင်း တိရစ္ဆာန်ကိုဖြစ်စေ၊ ယင်း၏အစိတ်အပိုင်းကိုဖြစ်စေ ခွင့်ပြုချက်မရှိဘဲ လက်ဝယ်ထားခြင်း၊ ရောင်းချခြင်း၊ သယ်ဆောင်ခြင်း သို့မဟုတ် လွှဲပြောင်းခြင်း၊</p> <p>၄၁။(က)လုံးဝကာကွယ်ထားသည့် တောရိုင်းတိရစ္ဆာန် သို့မဟုတ် နိုင်ငံတကာကုန်သွယ်မှုတွင် ကာကွယ် ထိန်းချုပ်သည့် တိရစ္ဆာန်ကို ခွင့်ပြုချက်မရှိဘဲ သတ်ဖြတ်ခြင်း၊ အမဲလိုက်ခြင်း သို့မဟုတ် အနာတရ ဖြစ်စေခြင်း၊ ယင်းတိရစ္ဆာန်ကိုဖြစ်စေ၊ ယင်းတို့၏ အစိတ်အပိုင်းကိုဖြစ်စေ၊ သွေးရည်ကိုဖြစ်စေ၊ ယင်းတို့ ပါရှိသည့် ဆင့်ပွားထုတ်လုပ်ထားသော ပစ္စည်းကို ဖြစ်စေ ခွင့်ပြုချက်မရှိဘဲ စုဆောင်းခြင်း၊ လက်ဝယ် ထားခြင်း၊ ရောင်းချခြင်း၊ သယ်ဆောင်ခြင်း သို့မဟုတ် တစ်နည်းနည်းဖြင့် လွှဲပြောင်းခြင်း၊</p>	<p>ဥပဒေကြမ်း၏ အပိုဒ် ၂၄ အရ ‘ညွှန်ကြားရေးမှူးချုပ်သည် လုံးဝကာကွယ်ထားသည့် တောရိုင်းတိရစ္ဆာန်များနှင့် သာမန်ကာကွယ်ထားသည့် တောရိုင်းတိရစ္ဆာန်များ မှအပ အခြားတောရိုင်းတိရစ္ဆာန်များကို အမဲလိုက်ခွင့် လိုင်စင်ထုတ်ပေးနိုင်ကြောင်း’ ဖော်ပြထားသဖြင့် လုံးဝကာကွယ်ထားသည့် တောရိုင်းတိရစ္ဆာန်များနှင့် သာမန်ကာကွယ်ထားသည့် တောရိုင်းတိရစ္ဆာန်များကို အမဲလိုက်ခွင့်လိုင်စင် ထုတ်ပေးသည့် သဘောသက်ရောက် ပါသည်။ သို့ရာတွင် အပိုဒ် ၄၀၊ အပိုဒ်ခွဲ (က) တွင် ‘သာမန်ကာကွယ်ထားသည့် တောရိုင်းတိရစ္ဆာန်ကို ခွင့်ပြုချက်မရှိဘဲ အမဲလိုက်ခြင်းပြုပါက ပြစ်ဒဏ် ချမှတ်နိုင်ကြောင်း’ ဖော်ပြထားရာ သာမန်ကာကွယ် ထားသည့် တောရိုင်းတိရစ္ဆာန်ကို အမဲလိုက်ခွင့်လိုင်စင် ထုတ်ပေးနိုင်သည့် သဘော သက်ရောက်နေသဖြင့် အပိုဒ် ၄၀၊ အပိုဒ်ခွဲ(က) ပါ ‘ခွင့်ပြုချက်မရှိဘဲ’ ဆိုသည့် စကားရပ်ကို နုတ်ပယ်ရန် သင့်-မသင့် စဉ်းစားသင့်ပါသည်။ အလားတူ လုံးဝကာကွယ်ထားသည့် တောရိုင်း တိရစ္ဆာန်နှင့် သက်ဆိုင်သည့် အပိုဒ် ၄၁၊ အပိုဒ်ခွဲ (က) ပါ ‘ခွင့်ပြုချက်မရှိဘဲ’ ဆိုသည့် စကားရပ်ကိုလည်း နုတ်ပယ်ရန် သင့်- မသင့် စဉ်းစားသင့်ပါသည်။ ဥပဒေကြောင်းအရ ရှင်းလင်းစေရန် ဖြစ်ပါသည်။</p>	<p>ဥပဒေကြမ်းပူးပေါင်းကော်မတီ ဦးစိုးသိန်း(ခ)ဦးမောင်စိုး၊ တနင်္သာရီတိုင်းဒေသကြီး၊ မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၁၀)</p> <p>နိုင်ငံတော်သမ္မတ၏ သဘောထားမှတ်ချက်နှင့်အညီ အောက်ပါအတိုင်း ပြင်ဆင်ပြဋ္ဌာန်းသင့်ပါသည်- ‘၄၀။(က) သာမန်ကာကွယ်ထားသည့်တောရိုင်း တိရစ္ဆာန်ကို အမဲလိုက်ခြင်း သို့မဟုတ် ရောင်းချခြင်း၊ ယင်းတောရိုင်း တိရစ္ဆာန်ကိုဖြစ်စေ၊ ယင်း၏ အစိတ်အပိုင်းကိုဖြစ်စေ ခွင့်ပြုချက်မရှိဘဲ လက်ဝယ်ထားခြင်း၊ သယ်ဆောင်ခြင်း သို့မဟုတ် လွှဲပြောင်းခြင်း၊</p> <p>၄၁။(က) လုံးဝကာကွယ်ထားသည့် တောရိုင်းတိရစ္ဆာန် သို့မဟုတ် နိုင်ငံတကာကုန်သွယ်မှုတွင် ကာကွယ် ထိန်းချုပ်သည့် တိရစ္ဆာန်ကို သတ်ဖြတ်ခြင်း၊ အမဲလိုက်ခြင်း သို့မဟုတ် အနာတရ ဖြစ်စေခြင်း၊ စုဆောင်းခြင်း၊ ရောင်းချခြင်း သို့မဟုတ် တစ်နည်းနည်းဖြင့် လွှဲပြောင်းခြင်း၊ ယင်း တိရစ္ဆာန်ကိုဖြစ်စေ၊ ယင်းတို့၏ အစိတ်အပိုင်းကို ဖြစ်စေ၊ သွေးရည်ကိုဖြစ်စေ၊ ယင်းတို့ ပါရှိသည့် ဆင့်ပွားထုတ်လုပ်ထားသော ပစ္စည်းကို ဖြစ်စေ ခွင့်ပြုချက်မရှိဘဲ လက်ဝယ်ထားခြင်း သို့မဟုတ် သယ်ဆောင်ခြင်း၊’</p>

စဉ်	ပြည်ထောင်စုလွှတ်တော်၏ အတည်ပြုချက်	နိုင်ငံတော်သမ္မတ၏ သဘောထားမှတ်ချက်	ဥပဒေကြမ်းပူးပေါင်းကော်မတီ၏သဘောထားမှတ်ချက်/ လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များ၏ပြင်ဆင်ချက်
၅	၅၂။(က) ဝန်ကြီးဌာနသည် နည်းဥပဒေများ၊ စည်းမျဉ်းနှင့် စည်းကမ်းများကို ပြည်ထောင်စုအစိုးရအဖွဲ့၏ သဘောတူညီချက်ဖြင့် ထုတ်ပြန်နိုင်သည်။	ဥပဒေကြမ်း၏ အပိုဒ် ၂၊ အပိုဒ်ခွဲ(ဏ)တွင် ‘အစိုးရအဖွဲ့’ ဆိုသည့် စကားရပ်ကို အဓိပ္ပာယ် ဖွင့်ဆိုပြီးဖြစ်သဖြင့် အပိုဒ် ၅၂၊ အပိုဒ်ခွဲ (က) ပါ ‘ပြည်ထောင်စုအစိုးရအဖွဲ့’ ဆိုသည့် စကားရပ်ကို ‘အစိုးရအဖွဲ့’ ဟု ဖော်ပြသင့်ပါသည်။ အဓိပ္ပာယ်ဖွင့်ဆိုချက်နှင့် ကိုက်ညီစေရန်ဖြစ်ပါသည်။	ဥပဒေကြမ်းပူးပေါင်းကော်မတီ နိုင်ငံတော်သမ္မတ၏ သဘောထားမှတ်ချက်နှင့်အညီ အောက်ပါအတိုင်း ပြင်ဆင်ပြဋ္ဌာန်းသင့်ပါသည်- ၅၂။(က) ဝန်ကြီးဌာနသည် နည်းဥပဒေများ၊ စည်းမျဉ်းနှင့် စည်းကမ်းများကို အစိုးရအဖွဲ့၏ သဘောတူညီချက်ဖြင့် ထုတ်ပြန်နိုင်သည်။